

The Economic and Social Council,

Having examined draft resolution B II submitted by the Commission on Human Rights (fifth session);²³

Requests the Trusteeship Council to consider the advisability of keeping the Economic and Social Council informed of such violations of the full enjoyment of human rights and fundamental freedoms as may come to the notice of the Trusteeship Council.

276 (X). Interim report of the Ad Hoc Committee on Slavery

Resolution of 6 March 1950

The Economic and Social Council,

Having taken note of the interim report of the Ad Hoc Committee on Slavery;²⁴

Considering that the Council has examined otherwise or that it has referred to other bodies for action or report such issues as forced labour and trade-union rights,

Returns to the Ad Hoc Committee the questionnaire on slavery and institutions or customs analogous thereto with the request to revise it in the light of the discussions on the subject in the course of the tenth session of the Council²⁵ and in keeping with the present resolution;

Authorizes the Ad Hoc Committee to transmit the revised questionnaire to Governments, Members and non-members of the United Nations, subject to resolution 39 (I) of the General Assembly; and

Considers that the next session of the Ad Hoc Committee should be held not earlier than November 1950 with a view to the submission of a final report to the Council in 1951.

277 (X). Trade-union rights (freedom of association)

Resolution of 17 February 1950

The Economic and Social Council

Notes with approval the decision taken by the Governing Body of the International Labour Office at its one hundred and tenth session to establish a Fact-Finding and Conciliation Commission on Freedom of Association with the terms of reference set forth in the letter of 19 January 1950 from the Director-General of the International Labour Office to the Secretary-General of the United Nations;²⁶

Considering that this action corresponds to the intent of Council resolution 239 (IX) and is likely to prove the most effective way of safeguarding trade-union rights,

²³ See *Official Records of the Economic and Social Council, Fourth Year, Ninth Session, Supplement No. 10, annex IV.*

²⁴ See document E/1617.

²⁵ See *Official Records of the Economic and Social Council, Fifth Year, Tenth Session, 373rd and 374th meetings.*

²⁶ See document E/1595 and Corr.1.

Le Conseil économique et social,

Ayant examiné le projet de résolution B II présenté par la Commission des droits de l'homme à sa cinquième session²³,

Prie le Conseil de tutelle d'examiner s'il convient de tenir le Conseil économique et social au courant de toutes les atteintes à la pleine jouissance des droits de l'homme et des libertés fondamentales dont le Conseil de tutelle pourrait avoir connaissance.

276 (X). Rapport provisoire du Comité spécial de l'esclavage

Résolution du 6 mars 1950

Le Conseil économique et social,

Ayant pris acte du rapport provisoire du Comité spécial de l'esclavage²⁴,

Considérant que le Conseil a examiné d'autre part ou qu'il a renvoyé à d'autres organismes, pour décision ou rapport, des questions telles que celles du travail forcé ou des droits syndicaux,

Renvoie au Comité spécial le questionnaire relatif à l'esclavage et aux institutions ou coutumes analogues, et prie ce comité de le reviser en tenant compte des débats auxquels cette question a donné lieu au cours de la dixième session du Conseil²⁵ et conformément à la présente résolution;

Donne pouvoir au Comité spécial de transmettre le questionnaire révisé aux gouvernements des Etats, Membres ou non de l'Organisation des Nations Unies, sous réserve des dispositions de la résolution 39 (I) de l'Assemblée générale; et

Estime que la prochaine session du Comité spécial devrait avoir lieu au plus tôt en novembre 1950, afin que le comité puisse soumettre un rapport définitif au Conseil en 1951.

277 (X). Droits syndicaux (liberté d'association)

Résolution du 17 février 1950

Le Conseil économique et social

Note et approuve la décision prise par le Conseil d'administration du Bureau international du Travail, au cours de sa cent dixième session, d'établir une Commission d'investigation et de conciliation en matière de liberté syndicale, dont le mandat est défini dans la lettre adressée le 19 janvier 1950 par le Directeur général du Bureau international du Travail au Secrétaire général des Nations Unies²⁶;

Considérant que cette décision est conforme à l'esprit de la résolution 239 (IX) du Conseil et qu'elle apparaîtra vraisemblablement comme le moyen le plus efficace de protéger les droits syndicaux,

²³ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social*, quatrième année, neuvième session, *Supplément No 10*, annexe IV.

²⁴ Voir le document E/1617.

²⁵ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil économique et social*, cinquième année, dixième session, 373ème et 374ème séances.

²⁶ Voir le document E/1595.